
Hargita Megyéért-díjjal jutal-
mazta Haáz Sándor zenetanár, 
karnagy közösségért folytatott 
munkáját tegnapi, Székelyud-
varhelyen tartott dísztanács-
ülésén Hargita Megye Tanácsa.

Gálfi Árpád, Székelyudvar-
hely polgármestere köszöntötte 
a Művelődési Házban össze-

gyűlt vendégeket, majd az est 
házigazdája, Bíró Barna Botond 
nyitotta meg a dísztanácsülést. 
Hargita Megye Tanácsának al-
elnöke elmondta, a megye leg-
rangosabb díját olyannak adják, 
aki önzetlen, kitartó, követke-
zetes munkájával példaként 
van jelen a közösség életében.

Borboly Csaba, Hargita Megye 
Tanácsának elnöke köszöntőjé-
ben kifejtette, Haáz Sándor és 
az általa vezetett Szentegyházi 
Gyermekfilharmónia kulturális 
nagykövete a megyének, nem-
csak ide vonzzák a látogató-
kat, hanem jó hírét is magukkal 
viszik a világba. Ugyanakkor 
reméli, hogy az egyöntetű sza-
vazattal megválasztott díjazott 
példáját sokan fogják követni.

Haáz tanár úr úgy érzi, meg-
dőlt az a teória, mely szerint az 
ember nem lehet próféta saját 
hazájában. Elmondta, egyálta-
lán nem számított ilyen rangos 
elismerésre, majd kifejtette, mi-
lyen szerencsés embernek tart-
ja magát, amiért az élet remek 
emberekkel és közösségekkel 
hozta össze. Az est hangulatát 
a székelyudvarhelyi Quartetto 
vonósnégyes zenéje tette ün-
nepélyesebbé, továbbá a Szent-
egyházi Gyermekfilharmónia 
néhány tagjának előadását is 
hallhatta a közönség.

DÁVID ANNA JÚLIA
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A védett vadakra – köztük 
a medvékre – vonatko-
zó kilövési kvóták ta valyi 

eltörlése óta megcsappant a va-
dásztársulatok bevétele, ke-
vesebb pénzük van az állatok 
etetésére, emiatt pontatlanok 
az idei, részben a vadetetők-
nél végzett vadszámbecslés 
eredményei – derült ki, ami-
kor  Domokos  László  Jó-
zsefnél a nemrég befejezett 
vadszámbecslési adatokról ér-

deklődtünk. A Hargita Megyei 
Környezetvédelmi Ügynökség 
vezetője arról számolt be, hogy 
a megyében élő szigorúan vé-
dett vadak száma nem változott 
az előző évekhez képest, a mi-
nap összesített adatok szerint 
nagyjából ugyanannyi medve, 
farkas, hiúz és vadmacska él 
a megyében, mint tavaly. Kö-
zölte ugyanakkor azt is, hogy 
a kilövési keretek múlt évi el-
törlése óta csökkent a vadász-
társulatok bevétele, kevesebb 
pénzt tudnak fordítani a va-
dak etetésére, ezért a korábbi-
nál pontatlanabbak lehetnek az 
idei adatok. Ő nem tartja prob-
lémának, ha a valóságban több 
a medve, mint tavaly, hiszen – 
mint mondja – a felmérés adatai 
sosem pontosak, becslés lévén 
nem is tudnak azok lenni. Az ő 
adataik szerint a medvepopulá-
ció stabil a megyében. A vidéki 

településeken viszont arra pa-
naszkodnak, hogy egyre több a 
medve. A vadásztársulatoknál 
azt tapasztalják, hogy a kilövé-
si keretek eltörlése óta még job-
ban elszaporodott a nagyvad a 
megyében.

Adattorzulások

Cáfolta Benke József, a Ze-
te laka és Társai Vadásztársu-
lat vezetője, hogy kevesebbet 
etetnék a vadakat, ugyanakkor 
szerinte semmilyen jelentősé-
ge nincs annak, hogy milyen 
adatok kerülnek a statiszti-
kába, a valóságban olyan sok 
a medve Hargita megyében, 
hogy egy pár száz egyeddel 
pontosabb vadszámbecslési 
kimutatás sem változtatna a 
probléma megítélésén és sú-
lyán. Szerinte a feldolgozás so-
rán olyan mértékben torzulnak 

a medvepopulációra vonatkozó 
vadszámbecslési adatok, hogy 
semmivel sem tükrözné jobban 
a valóságot a jelenleginél ponto-
sabb felmérés, mire a miniszté-
riumba jut. Példaként elmondta, 
hogy a becslés elkészítésekor a 
vadásztársulatok a természetes 
szaporulatra vonatkozó, hivata-
losan elfogadott adatoknál na-
gyobb értéket rendszerint nem 
vesznek lajstromba még ak-
kor sem, ha indokolt lenne. Az 
országos adatelemzés során a 
vadszámlálásokon mért ada-
tok egy részét a medvék moz-
gása miatti kettős számlálásra 
hivatkozva is lefaragják, a hiva-
talos országos adatok így hatez-
res medvepopulációról szólnak, 
eközben szerinte a valóságban 
8–10 ezerre tehető a Romániá-
ban élő medvék száma, miköz-
ben a hazai élőhelyek nagyjából 
csak négyezer egyedet tudnak 

eltartani. Hargita megyében va-
lamivel több mint 1400 medve él 
– a hivatalos adatok szerint –, 
Benke József szerint az itteni 
élőhelyek nagyjából 750 egye-
det tudnak eltartani.

SZÉCHELY ISTVÁN

Az éves vadszámbecslés szerint stabil a megyében élő védett vadak száma

A statisztika nem a valóság

Hivatalosan nem több a medve, mit tavaly, de nőtt a vadkárok száma

A díjat a megyei tanács elöljárói adták át

A vadszámbecslési 

adatok szerint nem 

változott a Hargita 

megyei medvepopu-

láció mérete az előző 

évhez képest, dacára 

annak, hogy tavaly, ad-

dig példátlan módon, 

eltörölték a kilövési 

kvótákat, azóta tilos 

medvére vadászni. Az 

egyik vadásztársulat 

elnöke szerint a med-

vepopuláció mérete 

olyannyira túllépte már 

az optimális értéket, 

hogy teljesen mind-

egy, milyen adatok 

kerülnek be a hivatalos 

nyilvántartásba.

Eső után napsütés

Szombatig még tart az esős idő Székelyudvarhelyen. A marosvá-
sárhelyi meteorológiai központ előrejelzése szerint ma és holnap 
enyhébb záporokra számíthatunk, azonban szombat este felé fel-
szakadozik a felhőzet, és a levegő hőmérsékleti értéke elérheti a 
20 Celsius-fokot. Hasonló értéket jeleznek vasárnapra is, ami jövő 
hét elején tovább emelkedik, így hétfőn és kedden már huszon-
négy fokos melegre számíthatunk. Míg vasárnap és hétfőn tiszta 
égboltú, napos idő várható térségünkben, kedden már nem kizárt 
az elszórtan jelentkező futó zápor. (DÓSA ILDIKÓ)

Elismerték Haáz Sándor munkásságát
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Több a vadkár

Noha a vadszámbecslési ada-
tok nem változtak, a bejelen-
tett vadkárok száma nőtt a 
múlt év hasonló időszakához 
képest Hargita megyében. 
A megyei környezetvédel-
mi ügynökség feljegyzései 
szerint harmincnégy vadkár 
történt a megyében év eleje 
óta, miközben tavaly csak hu-
szonnégyet vettek nyilvántar-
tásba májusig. Az idei károk 
többségét, összesen húszat 
medvék okozták, tízet a szin-
tén szigorúan védett vadnak 
számító farkasok, a maradék 
négyet pedig vaddisznók, 
illetve hódok által okozott kár 
is volt.  A valóságban ennél 
jóval többször garázdálkod-
nak a vadak, Benke József 
szerint a gazdák átlagban 
mindössze a károk húsz 
százalékát jelentik be. Ennek 
a körülményes kártérítés–
igénylés is oka, máskor pedig 
– ha például a vad elhurcol-
ja a megölt haszonállatot 
– nincs bizonyíték a károko-
zásra, ugyanis ezt a szárnya-
soknál nagyobb háziállatok 
esetében a fülszámmal kell 
igazolni. A zetelaki vadász-
társulat adatai szerint május 
eleje óta csak Székelyvar-
ságon három gazdaság-
ban pusztítottak a vadak: 
a farkasok két alkalommal 
összesen öt juhot öltek meg, 
a medvék pedig ugyancsak 
két alkalommal két tehenet 
téptek szét.

Konfirmáció 2017 – Farcád
Az ünnepi fogadalomtétel után vasárnap a farcádi református temp-
lomban Bándi Magor, Bándi László, Lázár Sándor, Kádár Anita, Moldván 
Klaudia, Pálfi Hanna, Pálfi Kata és Székely-Vass Lehel részesült először 
az úrvacsorai jegyekből. Lelkipásztoruk Szász Lóránt Levente, gondnok 
Patakfalvi József. Háttérben a presbitérium jelen lévő tagjai. (M. M.)
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